
Szám: V//123-21/2023.         Készült: 2 példányban

J E G Y Z Ő K Ö N Y V

Készült: Velem községi Önkormányzat Képviselő-testületének
2023. november 30-án 17,00 órai kezdettel megtartott közmeghallgatásról

Az ülés helye: Kultúrotthon
Velem, Rákóczi u. 18.

Jelen vannak: Bakos László polgármester
Szabó Zoltán alpolgármester
Kern István képviselő
Molnár Adrienn képviselő
Pálffy György Csaba képviselő

(5 fő) 

Tanácskozási joggal megjelentek: 
Dr. Zalán Gábor jegyző
Cserkutiné Stipsics Edina pénzügyi és gazdálkodási osztályvezető
Németh Melinda kirendeltség-vezető

(3 fő)

Lakossági érdeklődő:  23 fő 

I.

NAPIREND ELŐTT

Bakos László polgármester köszönti Dr. Zalán Gábor jegyző urat, Cserkutiné Stipsics Edina pénzügyi
és gazdálkodási  osztályvezetőt,  Németh Melinda kirendeltség-vezetőt,  a képviselő-testületi tagokat és a
megjelent velemi érdeklődőket. 

Megállapítja, hogy az ülésen az 5 fő képviselő közül 5 fő jelen van, az ülés határozatképes.  
Az ülést megnyitja.  
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Bakos László polgármester 
Kérdezi  a  képviselő-testületet,  hogy  a  meghívóban  szereplő  napirendi  pontokkal  kapcsolatban  van-e
valakinek észrevétele.   
 

A Képviselő-testület határozathozatal nélkül 5 igen szavazattal elfogadja a meghívóban szereplő
napirendi pontokat

NAPIRENDI PONTOK: 

1.  Beszámoló  az  önkormányzat  képviselő-testületének  munkájáról,  a  lakóhely  környezeti
állapotáról
Előterjesztő: Bakos László polgármester

2. Beszámoló a Velemi Gesztenyenapok Gasztronómiai, hagyományőrző ünnepről és vásárról
Előterjesztő: Szabó Zoltán alpolgármester és Molnár Adrienn képviselő

3. Közérdekű kérdések és javaslatok 

 

II.

NAPIRENDEK TÁRGYALÁSA:

1. Beszámoló az önkormányzat képviselő-testületének munkájáról, a lakóhely környezeti 
állapotáról
Előterjesztő: Bakos László polgármester

Hozzászólások:

Bakos László polgármester
Tisztelettel köszöntök mindenkit a közmeghallgatáson! Köszöntöm a Jegyző urat, a Kirendeltség-vezető
asszonyt, a Pénzügyi osztályvezető asszonyt, a Képviselő-testületet, a Közművelődési szakemberünket és a
velemi lakosságot. Tekintettel arra, hogy elég sok mondanivaló van és megbízásom is van, mert felkértek a
rendőrség részéről is, csak nem tudtak eljönni. Voltak meghívottak is, Dr. Balázsy Péter megyei jegyző úr a
Vas Vármegyei  Önkormányzati  Hivatal  részéről.  A megyei jegyző úr is  megkért,  hogy tartsak helyette
beszédet. El is kezdjük a közmeghallgatást az 1. napirendi ponttal. Beszámoló az önkormányzat képviselő-
testületének  munkájáról,  a  lakóhely  környezeti  állapotáról.  A  lakóhely  környezeti  állapotáról  és  egyéb
dolgokról  majd  szeretnék  még  beszélni  és  összefoglalni  több  mindent.  A  képviselő-testületnek  a
munkájáról van egy összeállított éves anyag és felkérném Kern István képviselő urat, hogy olvassa fel.

Kern István képviselő
Tisztelettel köszöntök mindenkit a közmeghallgatáson! Egy picit igyekszem rövidíteni. Először a februári
döntések következnek.
Velem  községi  Önkormányzatának  Képviselő-testülete  a  JustFood  Kft.-vel  a  „Kőszeg  Város
Önkormányzata,  valamint  Bozsok,  Horvátzsidány,  Kőszegszerdahely,  Peresznye  és  Velem  községek
önkormányzata közétkeztetési feladatainak ellátása” tárgyában Kőszegen, 2016. november 15-én létrejött
szolgáltatási szerződés IX.2. pontjában meghatározott 87 %-os rezsikulcsot 100 %-ra emeli 2023. március
1. naptól. Egyidejűleg felhatalmazza a polgármestert a felelős akkreditált közbeszerzési szaktanácsadó által
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elkészített szerződés-módosítás aláírására.
Velem községi Önkormányzatának Képviselő-testülete felkéri Dr. Biró Judit ügyvédet, felelős akkreditált
közbeszerzési  szaktanácsadót  [lajstromszám:  00270]  közbeszerzési  eljárással  kapcsolatos
kötelezettségeknek tegyen eleget. 
Velem  községi  Önkormányzatának  Képviselő-testülete  a  Velem  községi  Önkormányzat  és  a  Társult
Evangélikus Egyházközség Nemescsó között a 24/2019. (IV.29.) képviselő-testületi határozattal elfogadott
házi  segítségnyújtás  feladat-ellátási  szerződés  módosítását  egységes  szerkezetben  a  melléklet  szerinti
tartalommal elfogadja. 
Velem  községi  Önkormányzatának  Képviselő-testülete  a  Velem  községi  Önkormányzat  és  a  Társult
Evangélikus  Egyházközség  Nemescsó  között  a  25/2019.  (IV.29.)  képviselő-testületi  határozattal
elfogadott  szociális  étkeztetés feladat-ellátási  szerződés módosítását  egységes  szerkezetben a melléklet
szerinti tartalommal elfogadja. 
Velem községi Önkormányzat Képviselő-testülete elrendeli 2023. január 01. napjától a Kőszegi Közös
Önkormányzati Hivatal létszámának 3 fővel történő csökkentését és egyben felkéri a jegyzőt a Kőszegi
Közös Önkormányzati Hivatal létrehozásáról szóló Megállapodás módosításának Képviselő-testület elé
terjesztésére.
Velem községi Önkormányzat Képviselő-testülete a Kőszegi Közös Önkormányzati Hivatal 2023. évi
költségvetését a melléklet szerinti tartalommal elfogadja.
Velem községi Önkormányzat képviselő-testülete az államháztartásról szóló 2011. évi CXCV. törvény
29/A.§-a alapján a 2024-2026. évekre vonatkozó középtávú tervezés keretszámait elfogadja. 
Velem községi  Önkormányzat Képviselő-testülete jóváhagyja  az önkormányzat Munka törvénykönyve
hatálya alá tartozó 1 fő létszámemelését 2023. március 1-től.
Velem  községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  az  önkormányzat  2023.  évi  munkatervét  a
mellékletben foglaltak szerint elfogadja.
Velem községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  Kőszegszerdahely  Község Önkormányzatának (9725
Kőszegszerdahely, Kossuth u. 5. képviseli:  Takács Péter László polgármester) a Velem 083 hrsz. alatti
ingatlan ingyenes átruházásáról szóló kérelmét elutasítja. 
Velem  községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  a  Velem  külterület  068/3  helyrajzi  szám  alatt
nyilvántartott ’kivett autóbusz pályaudvar’ megnevezésű ingatlan esetében az elővásárlási jogáról nem kíván
lemondani, érdemi döntést csak konkrét adásvételi szerződés ismeretében hoz a Képviselő-testület. 
Velem  községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  a  Velem  Jókai  utca,  869  helyrajzi  szám  alatt
nyilvántartott ’kivett beépítetlen terület’ megnevezésű ingatlan esetében az elővásárlási jogáról nem kíván
lemondani, érdemi döntést csak konkrét adásvételi szerződés ismeretében hoz a Képviselő-testület. 
Velem  községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  az  önkormányzat  2023.  évi  programtervét  a
mellékletben foglaltak szerint elfogadja.
Velem községi Önkormányzat Képviselő-testülete az Őrségi Vízrendezési és Talajvédelmi Társulat (9700
Szombathely, Vasút u. 7.) önkéntes hozzájárulás iránti kérelmét nem támogatja.
Velem  községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  a  Velemi  Gesztenyenapok  önkormányzati
rendezvényének közterület helykijelölési feladatkörét nem kívánja külső vállalkozó/cég részére kiszervezni
sem az  idei  évben,  sem későbbiekben,  a  Képviselő-testület  nem bíz  meg  külső  vállalkozót  e  feladat
lebonyolítására.
Velem Község Önkormányzat Képviselő-testülete támogatja: Velem község hatályos a településrendezési
eszközeinek módosítását az „EuroVelo 13 Vasfüggöny kerékpárút Bozsok-Ólmod „Írottkő Natúrpark”
szakasz  kerékpározható  út  összekötés  tervezése”  elkészítése  tárgyában  Velem  község  közigazgatási
területét érintő szakasz alapján a VIA FUTURA Mérnöki, Tanácsadó és Szolgáltató Kft. (1111 Budapest
Zenta u. 1., telephelye: 8200 Veszprém Egyetem u. 27/a.) által a Bozsok-Ólmod közötti kerékpározható
közutak generál tervezése című projekt keretében belül. A tervezést a VIA FUTURA Kft. által készített
építési  engedélyezési  tervdokumentáció  alapján  kívánja  elvégezni  és  a  kerékpárút  nyomvonalához
szükséges  új  közlekedési  területet  kiszabályozni.  A  kerékpárút  megvalósításának  érdekében  a  080/7;
080/8;  080/9;  080/10;  080/11;  080/12  hrsz-ú  ingatlanokat  kiemelt  fejlesztési  területté  minősíti.  A
főépítészi feljegyzést az előterjesztés szerint elfogadja. A képviselő-testület felkéri a polgármestert a 3
oldalú  szerződés  megkötésére  és  a  környezeti  hatásvizsgálat  szükségességének  eldöntéséhez  tartozó,
valamint  az  egyszerűsített  eljárás  lefolytatására.  A  képviselőtestület  a  településrendezési  eszközök
módosítását a MODULOR Tervező és Mérnöki Szaktanácsadó Kft-t (9700 Szombathely, Szt. Flórián krt.
2.) megbízza.
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A rendezési terv módosításával kapcsolatos tervezési költségviselése a VIA FUTURA Kft-t terhelik. 
Velem községi Önkormányzat Képviselő-testülete támogatja: Velem község hatályos a településrendezési
eszközeinek  módosítását  az  527  hrsz  Ciklámen  utca  délkeletei  végének  kialakítása  érdekében.  A
módosítás  célja  a  közművezetékeket  is  magába  foglaló  518/1  hrsz  magánút  rendezése,  közlekedési
területbe sorolása. A közlekedési területek rendezése érdekében a 513-517, 518/1-2, 520/1-529/2, 538/4,
540 hrsz-ú ingatlanokat kiemelt  fejlesztési területté minősíti.  Az országos településrendezési és építési
követelményekről  szóló  253/1997.  (XII.20.)  Korm.  rendelet  (OTÉK) módosításáról  szóló  190/2021.
(IV.21.) Korm. rendelet 1.§ (1) bekezdése alapján – tekintettel a 3.§-ban foglaltakra is – szükségessé vált a
8/2015.  (VI.25.) önkormányzati  rendelet  (HÉSZ)  jogharmonizációs  célú  módosítása.  A  módosítás
lényege az OTÉK 4. számú melléklet 1. pontjának 2021. április 21. napjáig hatályos normaszövegének a
HÉSZ normaszövegének részévé tétele. A fentiek alapján a HÉSZ a következő, új bekezdéssel egészül ki:
„Minden lakás és üdülő önálló rendeltetési egység után egy személygépkocsi elhelyezését kell biztosítani
saját telken belüli. A településrendezési eszközök módosítás a során a területrendezési terv előírásainak
Velem  község  rendezési  tervét  meg  kell  feleltetni.  A  főépítészi  feljegyzést  az  előterjesztés  szerint
elfogadja. A képviselő-testület felkéri a polgármestert a 2 oldalú szerződés megkötésére és a környezeti
hatásvizsgálat szükségességének eldöntéséhez tartozó, valamint az egyszerűsített eljárás lefolytatására. A
képviselő-testület  a  településrendezési  eszközök  módosításával  a  MODULOR  Tervező  és  Mérnöki
Szaktanácsadó Kft-t (9700 Szombathely, Szt. Flórián krt. 2.) megbízza. 
Velem községi Önkormányzat képviselő-testülete az TOP-1.2.1-16-VS1-2021-00007 „BARANGOLÁS a
megyei értékek mentén két keréken” című projekthez kapcsolódó költségvetési  előirányzat összegét a
Velem község 2023. évi költségvetéséről  szóló 2/2023.(II.14.) rendelet felhalmozási  célú támogatások
bevételi  előirányzatát  24 498 441  Ft-tal  megemeli,  a  projekt  kiadási  előirányzatát  24 498 441  Ft-tal
megemeli.
Velem községi Önkormányzat képviselő-testülete az előterjesztéshez csatolt melléklet szerint jóváhagyja
Dr. Szalók Imre (9700 Szombathely,  Szent M. u. 31.,)  gyermekorvossal kötendő, házi gyermekorvosi
feladatok  egészségügyi  vállalkozás  formájában  történő  ellátásáról  szóló  módosító  szerződést.
Felhatalmazza a polgármestert a szerződés aláírására.
1.Velem  községi  Önkormányzat  képviselő-testülete  egyetért  azzal,  hogy  Velem  község  2023.  évi
költségvetéséről  szóló  2/2023.(II.14.)  rendelet  4.  mellékletében  beruházások  előirányzat  2.  pontja
Szeszfőzde udvarán 500.000 Ft-ot cefre tároló kialakítására feladatot elhagyja, a 3. sor Kisértékű eszközök
Törőcsik Mari utca közvilágítási lámpák és utcanév táblák feladatra az 500.000 Ft-ot átcsoportosítja.  
2.  Velem  községi  Önkormányzat  képviselő-testülete  egyetért  azzal,  hogy  Velem  község  2023.  évi
költségvetéséről  szóló 2/2023.(II.14.)  rendelet  4.  mellékletében Egyéb felhalmozási  kiadású elirányzat
tartalék sorát 200 000 Ft-tal csökkenti a Beruházások előirányzat Kisértékű eszközök Törőcsik Mari utca
közvilágítási lámpák és utcanév táblák feladat sorát 200.000 Ft-tal megemeli.  
Velem  községi  Önkormányzat  képviselő-testülete  egyetért  azzal,  hogy  Velem  község  2023.  évi
költségvetéséről  szóló  2/2023.(II.14.)  rendeletében  a  Sartoris  Szeretetszolgálat  szociális  ellátásokra
tervezett  államháztartáson  belüli  sorról  1.747.500,-  Ft-ot  átcsoportosít  az  államháztartáson  kívüli
támogatás sorra. 

Velem községi Önkormányzat Képviselő-testülete a Velem községi Önkormányzat Nemzeti Kulturális
Alap Kulturális Fesztiválok Kollégiuma 206107 altémához meghirdetett Művészeti értéket létrehozó és
bemutató kulturális fesztiválok megrendezése megnevezésű pályázatán való részvételéhez hozzájárul.
A pályázat  keretében Velem községi  Önkormányzat 7.610.000 Ft összegre nyújthatja  be a pályázatát,
amelyhez a felhívás alapján 5.283.000,- Ft önrészre a 2023. évi költségvetésének Velemi Gesztenyenapok
tevékenységéhez kapcsolódó kiadási előirányzata nyújt fedezetet. 
Velem  községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  felhatalmazza  a  polgármestert,  hogy  ez  ügyben  a
Főépítésszel egyeztessen.
Velem községi Önkormányzatának Képviselő-testülete a 2023. évi ellenőrzési terv végrehajtásáról szóló
jelentést jóváhagyja. 

Szabó Zoltán alpolgármester
Mindenkit érdekel ez ennyire részletesen?
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Szabolcs Nóra velemi lakos
Nem és  nem is  nagyon  értjük,  mert  helyrajzi  számokkal  nem vagyunk  tisztában.  Azonkívül  nagyon
sajnálom, hogy most tudjuk meg azt, hogy mi volt januárban vagy decemberben, talán akkor kellett volna.

Kern István képviselő
Ezeket meg lehet nézni,  ezek fel  vannak téve a  honlapra a jegyzőkönyvek.  Egy picit  még olvasgatok
röviden. 

Velem  községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  a  községben  2022-ben  végzett  gyermekvédelmi
tevékenységről szóló beszámolót a melléklet szerinti tartalommal elfogadja. 

VVelem községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  a  Velem Törőcsik  Mari  utca  8  db  programozottan
szabályozott  20  W  teljesítményű  közvilágítási  LED  lámpatest  felszerelésének  tervezési  és  kivitelezési
munkáira  beérkezett  árajánlatok  közül  a  VILLKÁSZ Villamos-,  Légvezeték-,  Kábelszerelő  Kft  (9700
Szombathely,  Mérleg  u.  1/A)  bruttó  992.124  Ft  ajánlatát  elfogadja  a  beruházási  kiadások,  kisértékű
eszközök terhére (Törőcsik Mari utca közvilágítási lámpák) és felhatalmazza a polgármestert a vállalkozási
szerződés megkötésére. 
Velem községi Önkormányzat Képviselő-testülete is csatlakozni kíván ahhoz a békepárti határozathoz,
amit  az  Országgyűlés  5/2023.  (III.31.)  számon  fogadott  el  az  orosz-ukrán  háború  egyéves
évfordulójáról és elfogadja a békepárti határozat álláspontját. 
1.Velem községi  Önkormányzat Képviselő-testülete a Magyar Falu Program keretében meghirdetett
„Út, híd, járda építése/felújítása” című alprogram MFP-UHJ/2023. kódszámú pályázati felhívásra be
kívánja nyújtani pályázatát.
2.  Velem  községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  felhatalmazza  a  Polgármestert  a  pályázat
benyújtásához  szükséges  nyilatkozatokat  megtegye  és  a  pályázat  elektronikus  felületen  való
benyújtásáról intézkedjen. 
Velem községi Önkormányzat Képviselő-testülete a központi orvosi ügyelet ellátására vonatkozó 2023.
február 17-én kelt szolgáltatási szerződés módosítását egységes szerkezetben 2023. július 1-ei hatállyal a
melléklet szerinti tartalommal elfogadja és felhatalmazza a polgármestert a szerződés aláírására, egyúttal
elrendeli  Velem község  Önkormányzatának  2023.  évi  költségvetésében az  orvosi  ügyelet  kiadásaira
meghatározott összeg 368.550 Ft-tal történő megemelését a tartalék terhére. 
Velem község  Képviselő-testülete  Velem községi  Önkormányzat  2023.  évi  költségvetésén  belül  az
alábbi  átcsoportosításhoz járul hozzá:
a 2023. évi költségvetésének tartalék előirányzatát 37 800 Ft-tal lecsökkenti az Áht-n kívüli működési
célú átadott pénzeszközök kiadások előirányzatát 37 800 Ft-tal megemeli.
Velem község Képviselő-testülete a 13/2021.(VII.20.) számú Képviselő-testületi határozatát megerősíti.
Velem  községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  az  55/2023.(VIII.26.)  számú  Képviselő-testületi
határozatát megerősíti.
Velem  községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  az  32/2023.(IV.12.)  számú  Képviselő-testületi
határozatát megerősíti. 
Velem községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  a  2023.  október  14-15-én  megrendezésre  Velem
községi Önkormányzat Képviselő-testülete Velemi gesztenyenapok belépőjegy árait az alábbiak szerint
határozza meg: Felnőtt jegy 2000,- Ft, Diákjegy (nappali tagozatos) és nyugdíjas jegy: 1000,- Ft, Családi
jegy 5000,- Ft

-  6 éves kor alatt a belépés ingyenes. A Velemi Gesztenyenapok a hatályos járványügyi és egyéb szabályok
szerint látogatható. 

Bakos László polgármester
Köszönöm  szépen.  Tájékoztató  jelleggel  gondoltuk,  hogy  felolvassuk  a  képviselő-testület  munkáját.
Nyilván, hogy a képviselő-testület és jómagam is tettük a dolgunkat. A lehető legjobb tudásunk szerint
döntöttünk és odafigyeléssel. Aki utána olvasott és érdekli a falu sorsa az lehet, hogy tisztában van a
helyrajzi  számokkal,  a  leírt  dolgokkal.  Esküt  tettünk  és  kiálltunk  a  falu  dolgai  mellett.  A szomszéd
polgármester úr kérelmet nyújtott be a Velem községi Önkormányzat felé, a hátsó útról van szó. A Cáki
utat és a Szerdahelyi utat köti össze. Kérték, hogy mi adjuk át, de nyilván kiálltunk az mellett, hogy ezt
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semmilyen módon nem vagyunk hajlandóak csak úgy átadni. A másik helyrajzi szám a Malom parkolóval
kapcsolatban.  Ott úgyszintén egy szóbeli  megkereséssel  kezdődött,  bizonyos összeggel.  Majd írásbeli
formában hivatalosan, most már nyolcmillió forint körüli összegről van szó. Elővásárlási jogunk van,
arról sem mondtunk le. A jövőben a Gesztenyenapokra a parkoltatás szempontjából talán még meg is
vásárolnánk. Így beszéltük a képviselő-testülettel, csak így nem tudnak vele mit kezdeni, mert elővásárlási
jogunk van. 
Képviselő  társamat,  Kern  István urat  felkértem,  hogy  néhány gondolatban  olvassa  fel  a  Képviselő-
testület munkáját. Pár gondolatot mondjon arról, hogy mik történtek az év során. Nem is az, ha nem
érdekel  mindenkit,  de  én annak is  örülök,  hogy ennyien eljöttek.  Kőszegen,  Jegyző úr tájékoztatása
szerint- a városon hárman voltak a közmeghallgatáson, ahogyan számoltam itt körülbelül úgy húszan
vagyunk.  Akit  érdekel  a községnek a sorsa,  vagy lehet  majd támogató jelleggel  közérdekű javaslattal
hozzászólni a 2. napirendi ponthoz. Nyilván én legalább egy órát is tudnék beszélni. Ami a legnagyobb
dolog, ami történt az a Stirling-villa. Tavaly megérkezett a 380 millió forint és megindult a közbeszerzés.
Az is lezajlott. Olyan magas árajánlatok érkeztek, hogy nem volt elég az összeg. Önök is látják, hogy
nagyon elhúzódott a Stirling-villa beruházása a II. ütemben. Sikerült megszerezni hozzá azt a 27 millió
forintot  még,  a  Vas  Vármegyei  Önkormányzat  a  saját  költségvetéséből  és  az  Országos  Turisztikai
Ügynökség is. Ugye felhatalmazzuk polgármestert, polgármester majd aláírja, meg megy utána. Nyilván
ez természetes dolog, persze az ember vállalja és mindenért a polgármester a felelős. Ezt sikeresen végig
vittük. Sajnos nem tudott eljönni Dr. Balázsy Péter megyei jegyző úr, szerettem volna, hogy egy pár
dolgot ő is mondjon róla. Felírta nekem, hogy mit szeretne elmondani, ezt én is el tudom mondani fejből
is. Nagyon sokat köszönhetünk a Vas Vármegyei Önkormányzati Hivatalnak, és Ágh Péter államtitkár,
országgyűlési képviselő úrnak és a Kormányzatnak is. Két hónap csúszással kezdődött el a Stirling-villa
építkezése, az időjárási viszontagságok beleszóltak. Megbontására került a tető, és kiderült, hogy teljes
tetőcsere  szükséges.  Október  végéig  kellett  volna  befejezni,  most  már  a  hiánypótlás  egy  hónapos
munkálatai folynak. A Magyar Államkincstár ellenőrzése már megtörtént egyszer. És újabb tizenötmillió
forintra volt szükség a befejezéshez, ezt végig vittük, hogy meg tudjon valósulni azért, hogy ne vesszen el
ez a pénz. Azt gondolom, hogy most már látjuk az alagút végét nagyképűséget félretéve és nem látszik,
hogy mennyi ősz hajam lett. Minden héten bejárás volt, ott kellett lenni, utánajárni, az a nyomás, ami az
emberen végig ment. Lehet azt mondani, hogy az ember vállalt valamit, ez így igaz. De természetesen
nem úgy van,  hogy az ember csak elül  a  székében.  Jegyző úr nekem egy pár dolgot  leírt.  Ennek a
folyamatnak folytatása  lesz,  lesz  egy III.  ütem.  A TOP-os pályázatokat  a  Kormány a vármegyékhez
helyezik ki és onnan kerülnek szétosztásra. Kellő időben mindenkit fogunk tájékoztatni az átadásról, de
még kerti munkák vannak hátra és folyamatos munkálatokon megy keresztül a Stirling-villa. Nagyon szép
lesz és a községnek egy jellegzetes épülete, egy épület komplexuma fog megújulni.  A kovácsműhely,
fazekasműhely, kosárfonó műhely és fafaragó műhely. A fűtés el lett indítva párhuzamosan, egy kazán az
alsó szintet fűti. A felső szintet és a többi épületet egy másik kazán fogja működtetni. Úgy néz ki, hogy
meg tudjuk tartani az adventet. Szépen haladunk előre, látni fogják, hogy a XXI. századnak megfelelően
meg fog épülni a fafaragó épület, alatt kerékpár szerelőműhely lett kialakítva zuhanyzóval és mosdókkal.
Elektromos kerékpár  töltőállomás lesz  a  III.  ütemben,  20  darab elektromos kerékpár  is  beszerzésre
kerülne.  Másfél  milliós  nagyságrendű  egy  ilyen  elektromos  kerékpár.  TOP-os  projektben  szállásadó
helyre nem lehet költeni,  illetve lett  volna rá  törvényi  lehetőség,  csak  akkor önerőt kellett  volna  az
Önkormányzatnak hozzátennie. Nagyjából próbáltam összefoglalni a Stirling-villa beruházását. Tovább
mennék  a  lakosság  tájékoztatásával  kapcsolatban.  Több  dologról  is  szeretnék  beszélni.  Lakóhely
környezeti állapotáról, hogyha beszélünk nyilván én is látom, hogy milyen hiányosságok vannak, illetve
problémák.  Négy  évvel  ezelőtt  ugyanitt  álltam önök  előtt,  akkor  sem ígértem semmilyen  felelőtlen
dolgot,  hogy  ezt,  meg  azt  fogok  elérni.  Lehetőségem  és  a  teljes  tudásom  szerint,  amit  tudok,
megpróbálok elérni.  Négy év eltelt és júniusban választások lesznek. Az, hogy indulok -e majd én el
fogom dönteni, nem idevaló tájékoztatás. Azt gondolom, hogy amit elértünk a Képviselő-testülettel, a
munkatársaimmal, a Jegyző úrral, azt összegezném. Nem kell Önöknek sem elmondani, hogy mínuszból
indultunk,  majd 2020-ban Covid és 2021-ben ismét Covid és nem lehetett  a Gesztenyenapokat sem
megtartani,  amire  a  költségvetésünk  alapozva  van.  Teljesen  meg volt  kötve  a  kezem,  polgármesteri
döntések voltak, hogy túléljük ezt az egészet. Jött az energiaválság. Azért térek ki ezekre a dolgokra, mert
voltak menet közben lehetőségek, Belügyminisztériumi pályázatok. Az embert bírálják, hogy mit értünk
el, de sokan támadják az Önkormányzatot, a Képviselő-testületet. De lemaradtunk róla és nem tudtunk
hozzáférni,  mert  nem volt  önerő.  Hadd ne  mondjam,  hogy  duplájára  emelkedett  a  közvilágítás,  az
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óvodának a fenntartása, az étkeztetés. Ki lehet mazsolázni azokat a dolgokat felolvasottakból is, hogy
hogy mi mindent fogadott  el  vagy utasította  el  a  Képviselő-testület.  Azt gondolom, hogy egy olyan
szintre elértünk köszönhetően a jó gazdálkodásnak -nyilván a polgármester a felelős ezért-, a képviselő-
testület tudomásával. Így tudunk előre haladni, hogy a Gesztenyenapok megtartása mennyire fontos a
számunkra. Már tavaly is elértük és az idén stabilizáltuk a költségvetésünket. Nem azon kell reszketnünk,
hogy miből fizetünk ki bizonyos dolgokat, amik elő vannak írva. A közpénzzel el kell számolni. Jegyző
úrral, a Kirendeltség-vezető asszonnyal, a Pénzügyi osztályvezető asszonnyal milliószor átrágtuk, hogy
hova, mit és hogyan fogunk csoportosítani, mint egy otthoni pénztárcában, úgy kell elképzelni. Addig
nyújtózkodunk, ameddig a takarónk ér, ugye?

2. Beszámoló a Velemi Gesztenyenapok Gasztronómiai, hagyományőrző ünnepről és vásárról
Előterjesztő: Bakos László polgármester

Hozzászólások:

Bakos László polgármester
És  elérkeztünk  a  következő  napirendi  ponthoz,  amely  a  beszámoló  a  Velemi  Gesztenyenapok
Gasztronómiai,  hagyományőrző  ünnepről  és  vásárról.  Sikeres  volt,  Istennek  legyen  hála.  Szeretném
hozzátenni annak ellenére, hogy nincs itt az az úriember, az a velemi lakos -és nem akarok nevet, neveket
mondani- aki vagy akik munkálkodtak azon, hogy ez a Gesztenynapok ne valósuljon meg. Nem tudta
volna ugyan megakadályozni, de azon munkálkodott, hogy ne legyen sikeres. Ha ő itt ülne, én ugyanúgy
elmondanám. És ez nagyon szomorú és szerencsére sikeres lett. A szombati napon tízezer fő látogató volt,
ha a vasárnapi nap nem esik az eső szintén lehetett volna, de sajnos ez benne van. Ha olyan jó időjárás lett
volna,  mint  a  szombati  napon,  akkor  olyan  bevételre  tudtunk  volna  szert  tenni,  mint  ami  jön  a
Kormánytól. Harmincöt millió forintos költségvetésünk van és abból kell gazdálkodnunk. Ez a normatíva,
abból kell fizetnünk kommunális dolgozót, a közvilágítást és mindent. Mi olyan pályázaton tudunk részt
venni, amely 100%-os támogatottságú és vissza nem térítendő, tehát Magyar Falu program. Ami most újra
indul  és  fogunk  is  pályázni.  Tegnap terjesztettem a  Képviselő-testület  elé  az  óvoda  beruházást.  Már
harminc  gyermek  van.  Ötvenmillió  forintig  lehet  pályázni,  játszótértől  kezdve  egyebekre.  Ebbe  az
összegbe sajnos nem fér bele a tetőcsere, hiába tudjuk, hogy mi lenne a fontos. Ugye itt már volt egy
pályázatunk,  a  tornaszoba felújítás.  A Gesztenyenapok sikerességéről  ennyit  szerettem volna  Önökkel
megosztani.  Számomra  az  is  egy  megnyugtató  dolog,  hogy  rendkívüli  esemény  nem  történt.  Itt  a
közbiztonsággal  kapcsolatban is  mondanék pár szót. Hála istennek függetlenül attól,  hogy határ menti
település vagyunk, nincs gond a közbiztonsággal.  Öt községnek van két körzeti megbízottja és meg is
hívtam őket,  de  sajnos nem tudott  eljönni  egyik  sem.  Lett  egy  új  körzeti  megbízottunk is.  Tíz  fővel
emelkedett  a  Kőszegi  Rendőrkapitányság  létszáma.  Ez  nekünk  jól  jött,  mert  több  rendőr  volt  itt  a
Gesztenyenapokon,  mint  korábban.  Nyilván  támogatjuk  is  őket.  Le  a  kalappal  előttük,  helyt  álltak  a
rendezvényen.  A Gesztenyeünneppel  kapcsolatban lehet majd még kérdezni,  ha oda jutunk és többet
beszélni. Ha már a költségvetésnél tartunk, javasoltuk a tegnapi képviselő-testületi ülésen a Gesztenyés
utcára árajánlat kérését. Az utcának nyolcvanhat érintettje van és mindenkinek tudnia kell, hogy pályázni
olyan útra lehet, amely 100%-os önkormányzati tulajdonban van. Eljutottunk odáig, hogy áldozni kell rá.
Nyilván ezután jön majd a költségvetés elfogadása,  de látjuk,  hogy van valamennyi rendelkezésre álló
összeg. Meg kellene terveztetni a Gesztenyés utcát úgy, ahogy a rendezési tervben szerepel, erre kérnénk
ajánlatot. Először be kell kérni három árajánlatot és utána meglátnánk, hogy marad -e pénz. Mindenkinek
érdeke  lenne,  hogy  egy  szuper  aszfaltos  vagy  kövezett  út  lenne vízelvezetővel.  Majd  meglátjuk,  hogy
hogyan járulnak hozzá az ottani  lakók.  Ha nem, akkor lehet a Kormányzat felé  menni,  hogy kiemelt
kormányzati projektté nyilvánítsák. És nem csak azért mert menekülőút, mert az egyik leghosszabb utunk
a főúttal párhuzamos. Meg lehetett volna valósítani azt a pici szakaszt egyébként, de a tulajdonos egy
négyzetmétert sem ad belőle, mert az az ő tulajdona. Ott van az Önkormányzatnak egy olyan területe, ahol
csak két négyzetméter az út. Ezek mind problémák sajnos. Azt gondolom, hogy amit tudok azt megteszek,
és utána is járok a dolgoknak. Bízunk a jövőben, hogy nagyobb forrásokra nyílik lehetőség. Kis település

7



vagyunk és nyilván nem hasonlíthatjuk magunkat a kőszegi elnyert projektekhez. Az óvodai menekülő
útnál volt az ajtó, az önkormányzat kicserélte a saját költségén. A szociális tűzifa pályázaton sikeresen
huszonkét köbmétert nyert el az Önkormányzat. Huszonhárom jelentkező volt, de egy főt sajnos el kellett
utasítanunk, mert nem felelt meg a pályázati feltételeknek. Így mindenki egy köbmétert fog kapni, és a
decemberi hónapban szét is fogjuk osztani. A Törőcsik Mari utcában is sikerült megvalósítani a terveinket,
ott már laknak életvitelszerűen, a bolt is oda van tervezve.

18.10 perckor rendkívüli esemény miatt megszakadt a közmeghallgatás, mert egy velemi lakos rosszul lett és mentőorvosi
segítséget kellett hozzá kihívni. A Mentőszolgálat 18.25 perckor távozott a beteggel és a közmeghallgatás ezt követően
18.30 perckor tovább folytatódott.

Bakos László polgármester
Azt  gondolom,  hogy  lesokkolt  mindenkit  az  esemény.  Nem  is  tudom,  hogy  hol  tartottam.  A
Gesztenyenapok keret számai következzenek akkor. Kilencvennyolc százalékban teljesült, a teljes összeg
bevétel 36.146.880 Ft volt. A jegy bevételek 1.800.000 Ft-tal elmaradtak a tavalyi évhez képest. Nyilván,
hogy  ez  a  vasárnapi  időjárásnak  köszönhető  volt.  A látogatók  száma 9.979  fő  volt  szombati  napon,
vasárnapi napon pedig 2.510 fő volt. A rendezvény részvételi  díjbevétele 1 millió forinttal több volt a
tavalyi évhez képest. Emeltünk a jegyárakon és az árusoknak négyzetméter díján. A kiadás 22.772.448 Ft
volt, a megmaradt pénz, tehát az eredmény 13.374.432 Ft. Szenzációs dolog. Soknak tűnik a kiadás, de
erről is lehetne beszélni, hogy minden mennyivel emelkedett. Fel lehetne sorolni ezek nekem itt meg is
vannak, a világítástól kezdve az őrzés védelem, a mentőszolgálat stb.

3. Közérdekű kérdések és javaslatok 

Hozzászólások:

Bakos László polgármester
Kérdéseket, javaslatokat akkor fel lehetne tenni, várjuk őket és megpróbálunk válaszolni rá.

Kern István képviselő
Közben az óvoda kapcsán nekem annyi hozzászólásom lenne még, hogy azért is sürgető az óvodának a
felújítása minél előbb elinduljon, mert a százéves évfordulóját meg kellene ünnepelni. Elvileg már meg
lehetett  volna  ünnepelni  2022-ben  is,  de  nem  tudjuk  pontosan,  sajnos  a  könyvek  Velemet  illetően
pontatlanok. Valószínűleg először az óvoda gyári óvodaként indult és akkor a környező falvakból hoztak
ide gyerekeket, főleg az aratás ideje alatt. A Pálffy Józsi bácsi könyvében, hogy ott 1924. szerepel, tehát azt
el kell fogadni valós támaszpontnak. Ezt a következő évben kellene megünnepelni. Megmondom őszintén,
hogy ilyen állapotban elég kellemetlen lenne. Mert nagyon rossz állapotban van, mint tudjuk. Nyílászáró
csere kell mindenhol, de nem a tető a legégetőbb állapot, hanem a belső vizesblokk, kívül is elég szörnyű
állapotok vannak az udvartól kezdve mindenhol. Jó lenne, ha tényleg sikerülne pályázni rá. Ezt bele kell
írni  a  pályázatba  és  nyomatékosítani  kell,  mert  valószínű,  hogy  rajtunk  kívül  nincs  még  egy  község
Magyarországon, ahol százéves óvoda lenne. Nyíljanak meg a pénzcsapok és valamit adjanak nekünk, mert
méltóképpen kellene megünnepelni és nem úgy, mint a mostani helyzetben. Csak ennyit szerettem volna
mondani. Köszönöm szépen. 

Tóth Péter velemi lakos
Én a Gesztenyés utcával kapcsolatban szeretnék javaslatot tenni. Gondolja át ezt a Képviselő-testület. Ha
jól emlékszem, hat vagy nyolc méter a rendezési terv szerint a szabályozási szélessége.
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Kern István képviselő
8 m, le lett már véve 12 m-ről.

Tóth Péter velemi lakos
Tudom, nagy vita volt. Tudom, hogy a magyarországi szabályozás ilyen utakat ír elő. Sokat alkudoztunk
annak idején, hogy lejjebb lehessen tenni. 8 m sem lesz soha a büdös életben. Inkább az irányban kell
elindulni, ha lehetséges nem tudom, ennek a jogszabályi hátterét. Ausztriában látni nagyon keskeny utcákat
aszfaltozva  és  működik.  Kitérőkkel,  bármivel  meg  lehet  oldani.  De ha  kifizetünk egy  csomó pénzt  a
tervezésre és milliókról beszélünk, és nem valósul meg az kidobott pénz. És én lehet, hogy kishitű vagyok,
de 8 méteres utcát nem tudok elképzelni. 

Dr. Zalán Gábor jegyző
Mindenki azt hiszi, hogy a rendezési tervben egy út 8 m, akkor az út 8 m. Nem az út, az egy közlekedési
terület. Ebben benne kell lenni a csapadékvíz-elvezetésének, a közvilágítási lámpaoszlopnak, mindennek.
Tehát nem lenne annyi, de annyi területre van szükség. Az a baj, hogy bármilyen utat, ha nem felújítasz és
felületi zárást akarsz rá csinálni, az engedélyköteles. Azt meg kell terveztetni. A terveztetésnek az árajánlat
kérését,  hogy a nagyságrendet lássa az Önkormányzat.  Ha az elérhető nagyságrend, akkor legalább azt
tudja mondani az ember, hogy rendelkezik egy engedélyes tervvel. Aztán hogy a kivitelezést 11 szakaszban
tudja csak megoldani, mert az elég hosszú és a mai építőipari árakat ismerve 10-15 év költségvetése biztos,
hogy  rámenne  nagyon  alaphangon.  Ekkora  költségvetésből  megpróbált  a  község  egymillió  forintot
félrerakni, próbáltunk utas szakembereket hozni. Mert én sem értek hozzá, nyilván nem ezt tanultam, hogy
mit lehet ezen a kis szakaszon csinálni. Azt az egyik szomszéd nem engedte, a másik ragaszkodott, hogy az
ő területén érintené, ő felé nem dőlhet az út. Tehát egyszerűen patthelyzetbe kerültünk. Ha nem hajlandók
az ott élők együttműködni, akkor csak azt az utat tudja járni az Önkormányzat, amit a Polgármester úr is
az elején mondott, hogy csinál egy engedélyes tervet, és tudja, hogy kinek a telkén, ebből mennyit kell
elvenni, mert most már a kisajátítási eljáráshoz nem elég a rendezési terven az út jelölés, hanem konkrét
engedélyes terv kell. Ami négyzetméterre megmondja, hogy XY telkéből én pl. 17,4 m2 veszek igénybe és
az  alapján  tudok  én  vételi  ajánlatot  tenni  első  körben.  Amennyiben  nem  kerül  felajánlásra  akkor
értékbecslés,  plusz  pénz  az  Önkormányzatnak.  Ha  az  Önkormányzatnak  nincsen  pénze,  akkor  a
Kormányhivatal megindítja a kisajátítást. Végignéztük az utat, borzasztóak a tulajdonviszonyok. Évtizedes
probléma alakult ki. Ha nincs összefogás és nincs az, hogy el lehessen indulni, akkor még az indulás is
nehéz  és  ilyen  nehézségekbe  ütközik.  Ez  a  leghosszabb  utca,  1100  méter.  Így  is  megengedte  az
Önkormányzat, hogy önkormányzati telken folyjon le a víz, abba az irányba húzták. Próbálva azt, hogy
talán így egyik szomszédnak sem, illetve a környék lakóinak sem okozunk olyan gondot,  hogy a háza
ázzon.  Ezért  a  képviselő-testület  megengedte,  hogy  az  önkormányzati  telken,  amin  nincs  épület,  ott
folyjon le. De tényleg borzasztó állapotok vannak, én láttam videofelvételeket. Kint voltunk a helyszínen.
Az,  hogy belenyúlsz és 30 m-en vagy 40 m-en próbálsz valamit  csinálni,  az nem lesz megoldás,  mert
fentről jön. Próbáltuk azt, hogy fent megfogni valahol és esetleg más irányban elengedni a vizet, de nem
tudod  megoldani.  Sajnos  egyre  jobban  belakják  az  emberek  a  hegyet,  egyre  intenzívebbek  ezek  a
csapadékok. Erre nem tudsz felkészülni és ezt csak csillapítani tudod. Ezek állandó szélmalomharcok. A
kavicsos utat is meg kell terveztetni és a terv ugyanolyan, ki kell mérni, a szintezést, úgy mintha felületzárt
út  lenne.  A tervnek szinte  ugyanannak kell  lenni,  csak a végén nem aszfaltot  húzol  rá,  hanem követ
ledöntöd és elhúzod. De a terv szinten ugyanúgy földmérő, mélység, magasság, szinteket mérsz, csatornát,
közművet…  ez  iszonyat.  Az  én  fogadóórámra  is  járnak,  hogy  a  Polgármester  nem  tesz  semmit,  a
Polgármesternek  azt  mondják,  hogy  a  Jegyző  nem  tesz  semmit.  Polgármesternek  mondják,  hogy  a
Képviselő-testület nem tesz semmit és nekem mondják, hogy a Képviselő-testület nem tesz semmit, hogy
én tegyek valamit. Ha nincs egyetértés, akkor nagyon nehéz és nem mutogatni akarunk, hanem egyszerűen
nem  tudod  megoldani,  mert  akkora  nagyságrendű  beavatkozás  szükséges,  hogy  amit  a  Polgármester
mondott, ha nincs külső segítség a végleges megoldásra, akkor azt tudod csinálni, hogy viszel kavicsot. Én
azt  gondolom,  hogy  elértünk  arra  a  szintre,  hogyha  nem tudunk  tiszta  fejjel  leülni  és  megbeszélni  a
Gesztenyés  utca  problémáját,  akkor  évtizedes  probléma  lesz  egy  ilyen  kistelepülésnek,  ha  nem  kap
kormányzati segítséget. 
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Akkor tudna a képviselő-testület is hátradőlni, hogy nem neki kell az itt lakókkal megütközni, hanem a
Kormányhivatal és a szervei kijönnek, lefolytatják az alkut, lefolytatják a kisajátítást gyorsított eljárással. És
akkor lehet lépni. Ha ezt mind mi kezdeményezzük és mi csináljuk meg az kb. 6 év. Odáig, hogy tiszta
tulajdoni viszonyt kapjunk úgy, ha rendelkezésre áll az az anyagi fedezet. Úgy lehetne ezen gyorsítani, ha
van egy földmérő, aki kiméri, hogy kinek mi, mennyi van, egy utas terv és mindenkihez odamegyünk és itt
egy  ajándékozási  szerződés.  Szeretnénk  továbblépni  és  kérjük,  hogy  add  a  Velem  községi
Önkormányzatnak azt a 17, 24 stb. akármennyi négyzetmétert. Akkor már sokkal jobban lehetne menni
akár pályázatért. Nyilván az egy kilométeres útépítésnek iszonyatos költségei vannak. Lehetne megfontolni
azt,  amit  Te is  mondtál,  hogy mekkora  út kell  és lehetne még keskenyebbet  építeni,  mert  nyilván az
adottságokat is meg kell nézni és meg kell oldani a vízelvezetést. Köszönöm szépen.

Kern István képviselő
A Gesztenyés utcában az a fő probléma, hogy nem csak az, hogy borzasztó hosszú, hanem mind a két
kijáratán szűk a keresztmetszet nagyon. Főleg a Guba utca felőli vége, arról ne is beszéljünk. Tegnap volt
ott egy bejárás a Képviselő-testülettel és a mostani tulajdonossal beszéltünk ez ügyben. Mindenképpen le
kell  jegyeztetni  azt  a  szélességet  vagy  meg kell  próbálni,  ami  a  rendezési  tervben van.  De  ennek  az
eljárásnak pár évtized múlva, ne kelljen még egyszer nekiállni, mert ez egy hatalmas cirkusz. Anyagilag és
mindenféle  szinten.  A  költségek  a  Földhivatalban,  amit  be  kell  jegyeztetni,  az  ugyanaz,  mintha  100
négyzetmétert vagy mintha 1 négyzetmétert. Tehát sorolhatom tovább. A szélességet mindenhogyan le
kell. Az egy másik kérdés, hogy milyen széles lesz az aszfaltozott rész. Az autóknak is el kell tudni férni, ki
kell egymást tudni kerülni az autóknak. És a közművek… még a biztonsági távolság sincsen meg. Úgy lett
8 m a 12 m, hogy zárt csapadékvíz-elvezetés lett felrajzolva. Hogy ne kelljen még árkokat is létrehozni. Így
is  próbáltuk  lecsökkenteni,  csak  voltak  bizonyos  határok,  hogy  nem lehet  tovább menni.  Köszönöm
szépen.

Szabolcs Nóra velemi lakos
Értetlenül állok a közmeghallgatás időpontjának meghatározásában. Ebben az időpontban az emberek
java  része  még  dolgozik,  vagy  a  munkahelyéről  útban  hazafelé  van.  Nem  kíváncsiak  a  fiatalok
véleményére? Itt ül az a korosztály, aki megbocsájtó és megengedő. Erre számítanak? És nem lehet azzal
takaródzni, hogy a fiatalság és az itt élő ifjúság közömbös. Igen lehet, hogy közömbös, de azért, mert évek
óta  ugyanazokat  a  problémákat  mondjuk  el  ezeken  a  meghallgatásokon.  És  semmi  nem  történik,
Polgármester  úr.  A világon semmi  nem történik.  Csak  a  szűk környezetem problémáját  mondom el.
Áldatlan  állapotok  vannak  a  buszfordulóban.  Gondozatlanság  van.  Ott  szállnak  le  a  turisták,  ott
találkoznak először a községünkkel. Siralmas, az egész Kossuth utcában az áldatlan állapotokat minden
évben elmondjuk.  Semmi  nem történik.  2020.  júniusában megígérte,  hogy  felújítja  a  100 százalékban
önkormányzati tulajdonú hidat. És most itt vitatkoznak arról, hogy mi legyen a Gesztenyés utcában, ami
egy kilátástalan dolog. Nincs Velemben még egy olyan ingatlan, mint amiből ott három van. Hogy olyan
veszélyeztetett, hogy most is kettő áll a vízben. És nem csinálnak semmit. Megígérték, hogy történik a
pataknál egy meder rendezés. November elsejével lehet csak elkezdeni az előírások miatt. November 30-a
van, mire várunk? A fagyra? Azt látom, hogy én 30 éve jöttem ide, még soha ilyen gazdátlan és elhanyagolt
ez  a  település  nem  volt.  Szomorúak  az  állapotok.  És  nem  pénz  kérdése.  Odafigyelés  kérdése.  A
gondozatlanság  mindenhol,  csak  ezt  látom,  figyelem  hiányzik.  Nagyon  sajnálom.  És  azt  kell,  hogy
mondjam,  a  Polgármester  helyettes  úr  hiába  igyekszik,  egy  személyben nem tud  megváltani  mindent.
Hiányoznának a fogadó órák, ahol el tudjuk mondani az éppen aktuális problémáinkat.  De úgy látom,
hogy fél tőlünk, mert az utcán úgy kell levadászni, vagy felhívni telefonon, hogyha valami problémánk van.
Nem tudjuk  elmondani.  Utólag értesülünk olyan dolgokról,  hogy mi volt  januárban,  meg februárban.
Tessék minket egy kicsit jobban tájékoztatni, végül is mi választottuk meg, minket kellene, hogy szolgáljon.
A mi érdekeinket kellene, hogy képviselje. Nem érezzük. Ha itt nem történik valami, minket felver a gaz és
az enyészeté leszünk lassan.
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Bakos László polgármester
Köszönjük szépen a hozzászólást. Erre nekem is reagálnom kell. Nem tudom, hogy a 17:00 az miért nem
jó időpont, ma csütörtök van, ha holnapra tettük volna az mennyivel lett volna jobb? Nem tudom. A
jegyzőkönyvek elérhetőek a honlapon. Az, hogy az Alpolgármester úr mit tesz és mit nem, nyilván amit a
saját tudása szerint tud tenni, azt megteszi. Ő is vállalta, nem akarom az eskü szövegét felolvasni senkinek
sem. Azt gondolom, hogy ő is megkapja az illetményét, teszi a dolgát. Én azt gondolom, hogy próbálunk
együttműködni.  Az,  hogy  a  kukák  mennyire  vannak  tele?  Koczor  István  úr  4  órás  dolgozója  az
Önkormányzatnak csupán, volt kommunális dolgozói állásunk betöltve, de sajnos odáig jutottunk és így is
sokat  elnéztem  neki,  közös  megegyezéssel  megszűnt.  Nem  sok,  de  legfeljebb  három  nevet  tudnék
felsorolni, aki eljött a kommunális állás megbeszélésre. Mikor odáig jutottunk, hogy leültünk megbeszélni a
bért, hogy kb. 190-200 ezer forint nettó. Nem jött el senki sem. Ettől függetlenül én azt gondolom, hogy
nem úszunk a szemétben. Minden héten össze van szedve, legalább egyszer, ha nem kétszer is. És hálás
köszönet  a  Jagodics  családnak,  akik  szívvel-lélekkel  csinálják.  Függetlenül  attól,  hogy  megpróbálunk
minden olyan támogatást kiharcolni részükre, mert azt senki nem várhatja, hogy ingyen csinálják. Mert
még pénzért sem találunk embert. El sem jött a Jagodics Gyuszi, mert azt mondta, hogy teszi inkább most
is a dolgát. Fel van már készítve a traktor, amit sikeresen nyertünk tavaly a pályázaton. Készülünk a hóra, a
jégre,  egy  tonna  sót  rendeltem.  Az  ember  ráfigyel,  itt  nem  lehet  leosztani,  mint  Kőszegen  egy
Városgazdálkodásnak, itt mindenre oda kell figyelni. Én azt gondolom, hogy a tőlünk telhető legtöbbet
megtesszük. Nem hivatkozunk arra,  hogy nincsen pénz,  mert  nyilván valamihez nem kell a pénz. De
hozzáállás az viszont kell. Hogy válaszoljak még az ígéretem. A Kossuth utcára vonatkozóan, sajnos a mai
napig  ígéret  marad,  rajtunk  kívül  álló  okok  miatt.  Meg  is  van  terveztetve  a  Kossuth  utca.  A  patak
karbantartása. Függetlenül attól, hogy nem az önkormányzaté. De mihelyst az is megjönne, folytatnánk az
átereszeket és mindent. Sajnos igen, jó lett volna megvalósítani. És lehet, hogy látták, én ültem a traktoron,
én sóztam, meg a Gyusziék. Most ugyanígy vagyunk, csak ők ezt most elvállalták. Ők fogják ezt elvégezni,
decemberig van megegyezésünk velük. Januártól úgy néz ki lesz jelentkező a kommunális dolgozói állásra
egy  velemi lakos személyében,  ha beadja  majd a pályázatát,  akkor  lesz  biztos.  Borzasztó nehéz,  mert
pénzért sem lehet embert találni. Balázs József úr van még, de ő közfoglalkoztatott. Bízzunk abban, hogy
jövő évben lesz kommunális dolgozónk. Köszönöm szépen.

Szabolcs Nóra velemi lakos
Nem kaptam választ  arra  a  kérdésemre,  hogy a Kossuth utcában mikor  fog történni,  amiket  kértünk
folyamatosan? Például kértük azt, hogy valahogyan meg kellene oldani, hogy a behajtani tilos tábla alá
valamilyen kiegészítő tábla kerüljön. Az, hogy célforgalom, a magyar autósnak azt jelenti, hogy neki az a
célja felmenjen az erdőbe. És akkor behajt. Javasoltuk persze, hogy inkább azt kellene talán kiírni, hogy
csak lakóknak, vagy fokozottan védett terület, annyi javaslatunk volt.  Semmi nem történt. Újra kérem,
hogy vegyük ezt napirendre. Azt is kértük, hogy áldatlan állapotok vannak emiatt, mert bejönnek az autók,
leparkolni a kapuk elé, szűk az utca, ott forgolódnak és neki hajtanak a kapuknak. Már elektromos kapuk is
megsérültek ettől. Én már háromszor kértem a három év alatt. Valami történjen már ebben az évben.
Azon  kívül,  olyan  kátyúk vannak már  az  utcában,  az  építkezések,  és  legfőképpen a  Vízművek  miatt.
Valamit szerelnek, nem állítják helyre. Betemetik, aztán mi ott helyiek próbálunk kátyúzni. Ebben is jó
lenne valamit tenni, mert nem lehet már látni, hogy hol vannak a gödrök. És a híddal kapcsolatban sem
kaptam még választ. Az a híd teljes mértékben önkormányzati tulajdon. Úgyhogy nagyon jól lehetne rá
pályázni.

Bakos László polgármester
Az észrevételt  köszönöm. Amit mondtam a TOP-os pályázatba be is van tervezve. Az,  hogy a táblát
kiegészítsük  vagy  sem,  de  hadd  ne  elemezzem  a  mai  XXI.  századi  embereket,  hogy  mennyire
visszataszítóan tudnak viselkedni. Nem az én dolgom. De ugyanúgy bemennek. Az, hogy mi kátyúzunk?
Igen, kátyúztunk. Itt nincsenek azok az emberek, akik állandóan kátyúznának. Körülbelül 1.200.000 Ft-ot
költöttünk az utakra. A földrajzi helyzet, adottságok olyanok Velemben és - hála isten, azért vagyunk itt
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ilyen sokan, a jó levegő és egyebek- de hirtelen jönnek a viharok, a nagy mennyiségű villámárvizek és
nincsenek csapadékvíz elvezető árkok, ezt kivédeni nem lehet. Abszolút nem lehet kivédeni. Azt, hogy
nem kátyúztunk, azt bocsánat, de visszautasítanám. Követ rendeltem, visszahúztuk a földet, sőt éjszaka,
hogy  másnapra  járható  legyen.  Alpolgármester  úr  is  jelezte,  hogy  lehet  72  órás  szolgálatot  kellene
fenntartani, de nincs, aki elvállalja. Vagy lehet, hogy lenne, aki elvállalná, csak a mi költségvetésünk azt
nem bírná el. És tényleg hálás köszönet a Gyusziéknak, hogy hadra foghatóak, ha kell jönnek este tízkor,
jönnek  munka  után.  Azt  gondolom,  hogy  a  kiegészítő  táblának  nincs  akadálya,  hogy  mennyire  lesz
visszatartó ereje és mennyire veszik figyelembe az emberek az már más kérdés, mert itt nincs közterület
felügyelet és nem is lesz. Bár lenne, mert akkor lehetne a parkolókat is fizetőssé tenni. Önmagamnak is
tettem feljegyzést,  hogy mekkora bevételre lehetne azzal szert tenni,  de sem az automatát nem tudjuk
megvenni, sem azt, aki ezt felügyelné és anélkül nem lehet. Az észrevétel az nem rossz, azt gondolom
nincs akadálya a kiegészítő táblának. Köszönöm szépen.

Bársony Miklós velemi lakos
Megmondom, én sajnálatosnak tartom azt, mint sokan mások, hogy egy talpalatnyi járda nem lett javítva.
Tudom, hogy nincs pénz és kevés a pénz. Évekkel ezelőtt folyamatosan hirdették tévében és rádióban,
hogy kis  térségekben pályázhatnak javításra  vagy építésre.  És annak idején én ezt  közöltem is  Önnel
telefonon, hogy lehetne élni a lehetőséggel. Nem tudom, hogy pályáztak e vagy nem. Főleg, amit mondott
a hölgy is a buszmegállóban a turisták, az idegenek leszállnak és belebotlanak. Azon a kis területen, az nem
kerül olyan rengeteg pénzbe.  Mondjam azt,  hogy ha kell  sokan még adakoznak is,  valószínűleg,  hogy
valahogyan  mutasson  ott.  Éveken  át  rendszeresen  mentek  falukirándulásra,  ezt  nem  a  Polgármester,
mindig valamelyik képviselő szokta megszervezni. Úgyhogy a balhét nem lehet egy emberre tenni, ennyit
akartam csak mondani. 

Bakos László polgármester
Köszönjük szépen. Felelős mindenért én vagyok, mint mondtam, ez egy jól kitalált dolog. És mondtam az
utakkal kapcsolatban is, beszéltünk Miklós bácsi igen, hogy lehet pályázni. De sajnos azon nem nyertünk.
Nem tudtunk járdát építeni, sem utat. Mér a Gesztenyés utcát pályáztuk meg, majd át kellett változtatni,
hogy  a  Dózsa  György  úttal  befejezzük és  a  Kossuth  utcát  ameddig  lehet,  mondván olyan  útra  lehet
felhasználni, ahol van aszfalt és belterületre. De sajnos akkor már ez az utolsó három nap volt és nem
tudtunk rá pályázni. És nem mentegetőzők, de azt gondolom, hogy a tőlem telhető legtöbbet megtettem,
megharcoltam. Az, hogy menet közben milyen akadályok voltak, hát az elején is mondtam, arról sajnos
senki nem tehet.

Bársony Miklós velemi lakos
Nagyon csodálkozom, hogy busszal megyek mindig Szombathelyre a falukon keresztül. Minden faluban
csinálják a járdát, ott is, ahol több száz méter kerítés van és nincs is ház. Hogy lehet, hogy ott csinálják?

Bakos László polgármester
Igen,  erre  én  tudok  mit  mondani.  Hál  istennek,  azért  elég  sok  mindenen  nyertünk.  Vannak  gazdag
települések és voltak lehetőségek. Az elején is elmondtam, hogy nekünk is lehetett volna, csak nem volt
pénzünk. Pénz nélkül, utána jött a covid… ki merem jelenteni, hogy kaptunk is volna pénzt, de nem volt 5
% önerőnk hozzá. Az, hogy máshol építkeznek, meg megy a javítás, igen tudtak hozzátenni. Velemben
nem volt önerő. Itt azért ez borzasztó volt és nem egyszerű helyzet. Nyilván mindenütt más a helyzet és az
ehhez kapcsolódó stratégia. Itt ezek a megoldások vannak, amit elmondtam. Amit mondtam ez a 13 millió
Ft, ami maradt, az ezer helyre kellene. És ebből még a költségvetésünket stabilizálni kell a 2024-es évre,
hogy mindenre jusson és megfelelően tudjunk gazdálkodni. Én elhiszem, hogy nem kielégítő a válasz, de
higgyék el, hogy jövőre választások lesznek, lehet mást választani. Most már én látom, hogy mi a helyzet,
itt csodát nem lehet tenni. Én azt gondolom, hogy elég sok minden idejött a 4 év alatt, mióta én vagyok. 
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Kern István képviselő
Nekem egy észrevételem volna,  hogy szerintem a Miklós  bácsi  arra  utalt,  hogy a  járdára  útfelújításra
vannak pályázatok. Tipikusan a Magyar Falu program, ami az elmúlt években volt, az ilyen, hogy rendkívül
széles, amire kiírják a pályázatot. Itt az a helyzet, hogy ezek közül csak egyre lehet pályázni igazából, tehát
mi benyújthatjuk arra a százféle dologra is, de csak egy dologra fogunk nyerni. Tehát itt rangsorolni kell,
hogy  mi  a  fontosabb  az  óvoda,  vagy  az  út?  Az  Önkormányzat  mindig  arra  próbál  keresni,  ami  a
legsürgetőbb, akkor is csak egy dologra nyerünk, hiába írják ki ötvenféle lehetőségre. Akkor is csak egyet
nyerhetünk, jó esetben.

Dr. Zalán Gábor jegyző
Nem  nagyon  szoktam  közmeghallgatáson  megszólalni.  Ha  kimondok  egy  összeget,  hogy  közel
negyvenmillió forint. Ez soknak is tűnhet egyesek zsebében, és mások ennyivel járnak vásárolni, vannak a
kis községben is ilyen nagyságrendű autók, hál istennek, aki meg tudja venni ezeket. Negyvenmillió forint
egy háromszázhatvanöt fős község éves normatívája.  Ebből kell  kifizetni  a közvilágítást  a településen,
ebből kell a település tisztasági feladatokat ellátni, ebből kell kifizetni a segélyeket, a kommunális dolgozót,
ebből  kell  megvenni a  fűnyíróhoz a benzint,  ha elszakadt a  damilt,  ebből  kell  kátyúzni,  ebből  kell  az
Önkormányzatra  kötelezően  előírt  feladatokat,  utak,  hidak  karbantartását,  temető  fenntartást,
fakivágásokat,  köznevelési  feladatokat,  óvodához fenntartást,  szociális  étkeztetést  és  hadd ne soroljam
tovább.  Nem  akarom  végig  mondani  az  önkormányzat  feladatát,  de  már  az  első  ötnél  elfogyott  a
negyvenmillió.  Nem  véletlen  az,  hogy  régen  voltak  kistérségi  társulások,  ami  összefogta,  kiegészítő
normatívák  voltak,  mert  tudták  nagyon  jól,  hogy  egy  kistelepülés  önerejéből  nem  tud  egy  óvodát
fenntartani.  Ahogyan  Velem  sem  tud,  hanem  kénytelen  úgy,  hogy  Kőszeghez  fuzionál  és
tagintézményeként működteti, mert ennyi normatívából nem lehet. Nyilvánvalóan, ha teljesen más lenne
az önkormányzati rendszer finanszírozása és gazdagabb települések lennének, akkor azt gondolom, hogy
jutna. És én ezt gondolom, hogy Polgármester úr minden egyes megszólalása erre próbál célozni.  Én
Kőszegre nem találok közfoglalkoztatottat két éve városi szinten. A megnövekedett energiaválság miatt
össze  kellett  írni,  hogy  mire  futja  és  mire  nem  melyik  intézménynél.  Intézményeket  kellett  bezárni,
bezártuk a múzeumot, a Jurisics várnak az irodája működött. Nem lehetett bálokat, rendezvényeket tartani,
mert tízmillió  forintos havi számlák jöttek ki a  Jurisics várra. Tízszerese lett  az energiaár.  Ezt egy kis
település nem tudja. És mi még nem szólhatunk. Kőszegen ugyanúgy megkapjuk, hogy miért kátyús, miért
nem lehet betömni. Ez nyilván nem mentség Önnek, senkinek sem mentség, csak azt akarom mondani,
hogy nem olyan kellemes dolog a Polgármester és a Képviselők helyében ülni. Én látom azt, hogy hogy
igenis, ahogy Ön is mondta az Alpolgármester úrral, meg a Polgármester úrral, mert én is meglepődtem,
amikor a traktoron láttam, de fel kell ülni, hogyha nincs és meg kell  fogni a lapátot,  és ők megteszik.
Máshol nem biztos, hogy ezt megteszik. De ennyiből nem tudom, hogy ki tudná jobban csinálni. Tehát 40
millió forint, ezt lehet soknak is, meg kevésnek is mondani egy falu életében.

Bársony Miklós velemi lakos
Jegyző Úr, ne haragudjon, felesleges ez a hosszú, mondjam azt, hogy csak időhúzás. A velemieket a velemi
téma érdekli. Minden kérdésre lehet válaszolni, olyan kérdés nincs, amire ne lehetne válaszolni.

Dr. Zalán Gábor jegyző
De a Polgármester úr mindent megválaszolt.

Bársony Miklós velemi lakos
Az, hogy elfogadható -e vagy sem, az már más lapra tartozik. 
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Dr. Zalán Gábor jegyző
De ezzel semmi baj nincs, Miklós bácsi.  Én arra próbáltam célozni,  hogy negyvenmillió forint  Velem
normatívája, és abból kell mindenre futnia. És a negyvenmillió forintot próbáltam érzékeltetni, hogy a mai
világban mire elég. Ennyi volt a szándékom, semmi más. A hölgyre céloztam, hogy nyilván nem mentség,
hogy nincsen bekátyúzva az útja, az utcája, mert mindig ő megy bele.

Bakos László polgármester
Ha nincs több kérdés, akkor a közmeghallgatást bezárom. A megrázkódtatás után is megköszönném a
megtisztelő figyelmet Mindenki részéről és köszönöm, hogy ennyien eljöttek!

Egyéb  hozzászólás  nem  hangzott  el.  A  képviselő-testület  5  igen szavazattal  meghozta  a  következő
határozatot: 

151/2023.(XI.30.) Velem községi Önkormányzat Képviselő-testületének határozata 
Velem községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  az  önkormányzat  képviselő-testületének  munkájáról
szóló beszámolóját elfogadja.

Felelős: Bakos László polgármester
Határidő: azonnal

Egyéb  hozzászólás  nem  hangzott  el.  A  képviselő-testület  5  igen szavazattal  meghozta  a  következő
határozatot: 

152/2023.(XI.30.) Velem községi Önkormányzat Képviselő-testületének határozata 
Velem  községi  Önkormányzat  Képviselő-testülete  az  önkormányzat  lakóhely  környezetéről  szóló
beszámolóját elfogadja.

Felelős: Bakos László polgármester
Határidő: azonnal
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